
SEDMDESÁTINÁSOBNÉ	ODPUŠTĚNÍ	
(kázání,	evangelický	sbor	Krnov,	neděle	29.5.2022)	

	
Čtení:		 Jeremjáš	31,31-37	

Evangelium	podle	Matouše	18,21-22	+	18	
	

Sestry	a	bratři,	
Ježíšovo	přirovnání	odpuštění	a	neodpuštění	k	rozvazování	a	zavazování	pout	je	
opravdu	nesmírně	výstižné.	Obrázek	rukou	svázaných	silným	provazem	je	opravdu	
přesný.	Ruce	svázané	lanem	staré	nesnášenlivosti	a	neodpuštění.	A	naopak	ruce	
rozvázané,	nohy	vysvobozené	z	pout	nenávisti.	A	ještě	naopak	–	přetrhané	vztahy	
znovuspojené	pevnými	uzly	lásky.	
Co	svážete	na	zemi,	bude	svázáno	v	nebi,	a	co	rozvážete	na	zemi,	bude	rozvázáno	v	nebi.	
Pán	Ježíš	ukazuje,	jak	velmi	důležitá	jsou	naše	rozhodnutí	teď	a	tady	–	protože	se	mohou	
prozrcadlit	až	do	věčnosti.	A	my	máme	zodpovědnost	za	udržování	dobrých	vztahů	
s	druhými	–	protože	tyto	vztahy	mají	důsledky	až	na	věčnost.	
Osmnáctá	kapitola	Matouše	mluví	právě	o	mezilidských	vztazích.	Kristovi	následovníci	
mají	udržovat	dobré	vztahy	s	ostatními,	jak	uvnitř	křesťanského	společenství,	tak	i	
navenek.	
Nejdřív	Ježíš	začíná	tím,	že	všem	ukáže	dítě	jako	příklad	prostého	spoléhání	na	Boha.	
Pokračuje	varováním	před	sváděním	slabších	ke	špatnosti.	Dál	přichází	podobenství	o	
ztracené	ovci,	za	kterým	následuje	výklad	o	napomínání	v	církvi.	Všechno	to	pak	vrcholí	
v	tom	našem	textu	–	vysvětlení	důležitosti	a	moci	odpuštění	(nebo	i	neodpuštění).	
Téma	přinese	Petr	–	častý	načínač	hovorů	–	který	se	ptá	Pána,	kolikrát	bychom	měli	
odpustit	tomu,	kdo	nám	nějak	uškodí.	
Jsem	si	jistý,	že	to	je	skutečně	palčivé	téma,	a	jsem	si	jistý,	že	každý	z	nás	nad	ním	někdy	
hloubalo.	Asi	každý	z	nás	má	zkušenost	s	někým,	kdo	nás	zranil,	a	mnozí	třeba	i	s	lidmi,	
kteří	zraňují	pořád	a	pořád,	a	přitom	vždycky	očekávají	odpuštění.	
Nedlouho	po	sametové	revoluci	český	parlament	diskutoval	o	tom,	kolikrát	může	být	
někomu	tolerován	drobný	přestupek	než	se	z	něj	opakováním	stane	kriminální	čin.	
Pamatuju	si,	že	tenkrát	bylo	přijato	pravidlo	„třikrát	a	dost“	–	jako	hranice	tolerance	a	
velkorysosti.	
Ve	světle	takovéhoto	rozhodnutí	je	Petrova	nabídka	sedminásobného	odpuštění	vskutku	
štědrá.	
Je	jasné,	že	Petr	už	strávil	nějaký	pátek	s	Ježíšem	a	že	se	naučil	něco	z	Jeho	postoje	lásky.	
Sedminásobné	odpuštění	je	vskutku	milosrdné	a	dává	hříšníkovi	vskutku	dobrou	šanci	
činit	pokání	a	změnit	své	chování.	A	ten,	kdo	se	nezmění	ani	po	sedmém	odpuštění,	je	
zjevně	beznadějný	případ	a	nezaslouží	si	žádné	další	milosrdenství.	
I	z	pohledu	člověka	poškozeného	je	sedm	utrpěných	zranění	nebo	zklamání	opravdu	
dost,	aby	měl	právo	požadovat	nějakou	odplatu.	
Číslo	sedm	má	v	Bibli	velmi	zvláštní	význam	–	je	to	číslo	plnosti,	kompletnosti,	
dokončení.	Petr	si	jistě	říká,	že	sedm	odpuštěných	provinění	naplňuje	kalich	až	po	okraj,	
takže	s	dalším	by	už	přetekl.	
Ježíš	ovšem	své	učedníky	opět	překvapí	a	zaskočí,	když	je	poučí,	že	jejich	odpuštění	
nemá	mít	žádné	hranice,	žádná	omezení.	
Jeho	odpověď	Petrovi	je	také	číselná,	až	matematická.	Vlastně	není	úplně	jednoznačně	
jasné,	jaké	číslo	přesně	Ježíš	myslí	–	může	znamenat	sedmdesátsedm	nebo	dokonce	
sedmdesát	krát	sedm.	Což	si	jistě	umíte	lehce	spočítat	(490).	



Už	sedmdesát	sedm	je	dost	vysoké	číslo,	dvojitá	plnost;	ovšem	sedmdesát	krát	sedm	je	
číslo	v	této	souvislosti	doslova	nekonečné.	Je	to	více	než	je	dnů	v	roce.	Jako	by	Ježíš	řekl:	
„I	kdyby	ti	někdo	ublížil	každý	den	v	roce,	a	ještě	víc,	pořád	bys	mu	měl	odpustit!“	
A	důvod,	proč	bys	to	měl	udělat,	je	tento:	neodpuštění,	a	tím	spíše	zahořklost	a	nenávist	
jsou	jako	okovy,	které	svazují	ruce	oběma	stranám	–	tomu,	kdo	ublížil,	i	tomu	kdo	byl	
poškozen.	Je	to	jako	pevný	uzel,	který	nám	brání	se	hýbat.	Nezáleží	na	tom,	jak	vysoko	
nastavíme	ten	práh	našemu	slitování	–	pokud	tady	je	nějaký	limit,	vždycky	se	nakonec	
dostaneme	k	bodu,	za	kterým	se	budeme	cítit	ukřivdění	a	ublížení	a	zranění	a	zklamaní,	
k	bodu,	za	kterým	už	ztratíme	radost	a	pokoj	srdce.	
Jedině	když	se	rozhodneme	naše	odpouštění	neomezovat	a	přenechat	soud	a	trest	Bohu	
Vševědoucímu,	jedině	tehdy	budou	naše	ruce	rozvázány	a	osvobozeny.	
A	jedině	tehdy	i	hříšník	může	být	vysvobozen	od	vlastního	hříchu.	
Ježíš	záměrně	zdůrazňuje	naši	zodpovědnost	za	tuto	volbu	mezi	svázáním	a	rozvázáním	
–	zdůrazní	ji	tím,	že	jí	přidá	příchuť	věčnosti.	Naše	současné	jednání	a	postoje	se	
promítnou	do	nekonečné	budoucnosti,	a	uzle,	které	zašmodrcháme	ve	svých	vztazích	se	
protáhnou	až	do	konce	času;	a	to	bez	možnosti	je	nějak	odšmodrchat.	Naše	rozhodnutí	
pro	nebo	proti	mají	velmi	závažné	důsledky.	Proto	je	tak	moc	klíčové	se	rozhodnout	
správně.	
A	to	„správně“	v	evangelijním	významu	znamená	neomezené	odpuštění	–	následování	
Pána	samého,	který	se	dokonce	ještě	na	kříži,	na	mučidlech	modlil	za	své	mučitele	a	
který	neodsoudil	ani	toho	stejného	Petra,	i	když	ho	zapřel	hned	třikrát.	
Takový	je	přístup	Boha,	který	byl	tolikrát	v	historii	zrazen	svými	lidmi.	Kdyby	Bůh	
neodpouštěl,	neměli	bychom	ani	nejmenší	naději	na	věčnost.	Bůh	nám	ovšem	odpouští,	a	
tím	dává	příklad	hodný	napodobování.	
Je	zásadní	upozornit,	že	Boží	odpuštění	neznamená	nespravedlnost!	Bible	naprosto	
jednoznačně	očekává,	že	Boží	konečný	soud	jednou	nastane	a	spravedlnost	bude	
vykonána.	Ale	je	to	Bůh,	Stvořitel	a	Spasitel,	Otec	laskavý	i	spravedlivý,	kdo	při	něm	bude	
rozhodovat.	A	dokonce	i	při	posledním	soudu	zůstává	místo	pro	pokání,	milosrdenství	a	
odpuštění	–	protože	Ježíš	za	ně	zaplatil	agónií	na	kříži.	
Neomezené	odpuštění	je	jedinou	cestou,	jak	dosáhnout	pokoje	a	smíření;	je	jedinou	
cestou,	jak	uvolnit	smyčky	našich	zlých	činů;	jedinou	cestou	ke	znovunavázání	vztahů,	
které	byly	přetrhány.	
Kéž	by	nás	Pán	naučil,	jak	vázat	pevné	uzle	lásky	a	milosrdenství,	které	přečkají	všechny	
bouřky	života	a	vydrží	až	do	konce	věčnosti.	Kéž	by	nás	Pán	naučil,	jak	rozvázat	i	ty	
nejzamotanější	uzle	provinění	a	ublížení,	hořkosti	i	nenávisti.	
	
Pane	Ježíši,	
Dal	jsi	nám	jasný	příklad	slitování,	
Odpustil	jsi	dokonce	i	těm,	kdo	Tě	probodli.	
Uč	nás	rozvazovat	pouta	nenávisti	a	zahořklosti,	
A	na	druhé	straně	zavazovat	pevné	uzly	lásky	a	soucitu.	
Tak	ať	kráčíme	ve	Tvých	stopách	
A	napodobujeme	Tvůj	model	odpuštění	bez	hranic.	
Učiň	nás,	Pane,	služebníky	Tvého	smíření	
A	dej,	ať	celý	svět	přijme	Tvé	pozvání	ke	spáse.	
AMEN	
	


